

ត្រូវប្រុង ឬសម្បុក

ជាទូទៅ វប្បធម៌របស់ជាតិសាសន៍នីមួយៗ តែងតែមានលក្ខណៈដូចគ្នាខ្លះ និងខុសគ្នាខ្លះ ទៅតាមប្រពៃណីដែលមានយូរលង់មកហើយ។ ដោយឡែក ជនជាតិព្នង គឺជាជនជាតិភាគតិច មួយដែលកំពុងរស់នៅខេត្តមណ្ឌលគិរី ភាគឦសាននៃប្រទេសកម្ពុជា កំពុងតែបន្តប្រណិប័តន៍នូវ ប្រពៃណីដើមមួយចំនួនបានយ៉ាងខ្ជាប់ខ្ជួន ហើយនៅក្នុងអត្ថបទនេះ យើងសូមលើកយកមុខម្ហូប មួយប្រភេទដែលជាអាហារប្រពៃណីពិសេសមួយរបស់ជនជាតិព្នងដែលមានឈ្មោះថា “ត្រូវប្រុង ឬសម្បុក”។ មុខម្ហូបនេះ ជនជាតិព្នងពុំសូវនិយមធ្វើហូបជាប្រចាំថ្ងៃនោះទេ ព្រោះម្ហូបនេះតម្រូវ បន្ថែមច្រើនមុខ និងចំណាយពេលធ្វើយូរ ដោយតម្រូវឱ្យត្រូវកាប់ឫស្សីសម្រាប់ចម្អិន។ ម៉្លោះហើយ គេច្រើនធ្វើម្ហូបនេះនៅពេលទទួលភ្ញៀវមកលេងផ្ទះ ឬកម្មវិធីជួបជុំពិសេសប៉ុណ្ណោះ។ សម្បុកនេះ មានលក្ខណៈប្រហាក់ប្រហែលនឹងសម្បុកកូររបស់ខ្មែរដែរ តែមានលក្ខណៈមួយចំនួនដែលខុសពី សម្បុកកូររបស់ខ្មែរ។ តើសម្បុកត្រូវប្រុងមានគ្រឿងផ្សំ និងវិធីធ្វើបែបណាខ្លះ?

ដើម្បីចម្អិនសម្បុកត្រូវប្រុងនេះបាន គេត្រូវទៅកាប់ឫស្សីជាមុនសិន។ ក្នុងនោះ គេត្រូវយក បំពង់ឫស្សីពកមួយសាច់ (កាត់ប្លាំងខាងគល់សម្រាប់ធ្វើមាត់បំពង់ រក្សាប្លាំងខាងចុង) ដោយទំហំ មុខកាត់បំពង់ឫស្សីធំឬតូចអាស្រ័យទៅតាមចំណង់ចំណូលចិត្តរបស់អ្នកស្ទើរ។ បន្ទាប់មក គេត្រូវ ការមែក ឬកូនឈើដើម ដែលមានទំហំមុខកាត់ប៉ុនកដៃ ដោយមានបែកមែកជាពីរ និងសម្រួច មុខឱ្យស្រួចសម្រាប់ដំបញ្ចូលទៅក្នុងដី ដើម្បីបង្កើតបំពង់ប្រុង។ ក្រៅពីនេះទៀត គេក៏ត្រូវការកូន ឈើ ឬស្សី ផ្កាត្រង់ដើមប្រវែងប្រហែល ១,២ម៉ែត្រ ទំហំជាន់មេដៃបន្តិច ដោយលះនិងបក សម្បុកឱ្យស្អាតសម្រាប់បុកបន្លែក្នុងបំពង់ប្រុង (រូបលេខ១-២)។

ការចម្អិនសម្បុកត្រូវប្រុង គេចាំបាច់ត្រូវមានបន្លែច្រើនប្រភេទណាស់ ដែលមានអាទិ៍ដូចជា គ្រប់ស្រូវ (មានលក្ខណៈស្រដៀងគ្រប់ស្រួយខ្មែរ ប៉ុន្តែច្រើនសម្រាប់តែស្លប៉ុណ្ណោះ) ពពាយ គ្រប់ ពុតលំញាងខ្ចី ក្តឹបឈ្លៅ ត្រួយឈ្លៅ ផ្សិតចំបើង ផ្សិតអំបោះ ផ្សិតត្រចៀកកណ្តុរ ចុងផ្កាស្លឹក ស្លឹក ម្ទេសខ្ចី ។ល។ (រូបលេខ៣) រីឯផ្នែកសាច់ដែលគេនិយមយកមកស្លលាយបញ្ចូលគ្នាជាមួយម្ហូបនេះ មាន សាច់ជៀត (ជៀតគោ ក្របី ជ្រូក) សាច់ជ្រូកបីជាន់ និងស្បែកគោ ឬស្បែកក្របី (រូបលេខ៤)។ ចំណែក ផ្នែកគ្រឿងផ្សំសម្បុកត្រូវប្រុងមាន ទឹកស្អាត អំបិល បីចេង ប្រេងសណ្តែក ម្ទេសខ្ចី ខ្ទឹមស/ក្រហម ដីរណា ស្លឹកខ្ទឹម ដីលីងលាក់ (លីងលក់) (រូបលេខ៥)។

ក្នុងការធ្វើសម្បុក ជាដំបូងអ្នកស្រូវរៀបចំក្នុក និងដំឡើងឱ្យចេញជាវាងចំពាម ហើយ រៀបជាបង្អែកសម្រាប់ផ្នែកបំពង់ដើម្បីស្ល (រូបលេខ៦-៧)។ ក្នុងនោះ សាច់ជៀតត្រូវលាងទឹក រួច

អត្ថបទ៖ ត្រូវប្រុង ឬសម្បុក

យកមកហាន់ជាបន្ទះក្រាស់ល្មមត្រាំទឹកឱ្យរីក រួចលាងឱ្យស្អាតស្រង់ដាក់កញ្ជ្រែងទុកមួយអន្លើ។
ស្បែកសត្វ ត្រូវដុតពោល កោស លាងសម្អាត និងកាត់ជាដុំតូចៗ ដាក់ត្រាំទឹកឱ្យរីកលាងឱ្យស្អាត រួច
ស្រង់ដាក់ជាមួយសាច់ជៀន។ សាច់ស្រស់ លាងឱ្យស្អាតទុកឱ្យស្រស់ទឹក រួចហាន់ស្តើងៗដាក់ចូល
ជាមួយសាច់និងស្បែក។ ចំណែកបន្លែ និងជីវិញ ត្រូវយកទៅត្រាំទឹកបន្ទាប់ពីចិតឬហាន់ហើយ
(លើកលែងប្រភេទដី ដើម្បីកុំឱ្យបន្លែចេញជ័រព្រៃជាពណ៌ខ្មៅ បន្ទាប់មកផ្ទៃត្រប់ត្រូវចិតស្តើងៗ ឬ
ចិតបង្វិល។ ក្តីបណ្តើរចិតជាចំណិតតូចៗ ពពាយកាត់ជាកង់ខ្លីៗ ចុងផ្តៅត្រូវបកសម្បុកចេញយក
សាច់បណ្តាលកាត់ជាកង់ខ្លីៗ ផ្ទៃម្ទេសនិងផ្ទៃត្រប់ពុតលំញាងត្រូវប្រឡេះសណ្តាងឱ្យស្អាតទុក
ទាំងមូល រឺផ្សិតចំបើងចិតជើងឱ្យស្អាតដោយពុះជាពីរបួន (បើគ្មានផ្សិតចំបើងអាចប្រើផ្សិត
អំបោះ ឬផ្សិតត្រចៀកកណ្តុរជំនួសបាន)។ ត្រួយល្អៅត្រូវសកសម្បុក រួចកាត់ជាកង់ខ្លីៗដោយស្លឹក
ខ្លីៗត្រូវហែកឱ្យនៅតូចល្មម ឯស្លឹកម្ទេសត្រូវបេះយកស្លឹកខ្លីៗ, ដើមខ្លឹមកាត់ផ្នែកខាងគល់ធ្វើបន្លែ
បន្ទាប់មកលាងប្របល់ចូលគ្នា រួចស្រង់ដាក់កញ្ជ្រែងទុកមួយអន្លើ។ ចំណែក ស្លឹកខ្លឹម ជីវណា
ហាន់ស្តើងៗ ដីលីងលាក់ បេះយកស្លឹកខ្លីៗទុកមួយអន្លើ។ ចំពោះ ប្រហុក ក៏ត្រូវចិញ្ច្រាំឱ្យម៉ត់ទុក
មួយអន្លើដូចគ្នា។ បន្ទាប់មកទៀតរៀបចំលាងបំពង់ និងយកសន្លឹកអាលុយមីញ៉ូមមករុំបំពង់ផ្នែក
ខាងគល់ជៀសវាងឆេះបំពង់ (ជាបច្ចេកទេសថ្មី ពុំទាន់មានអ្នកប្រើច្រើនទេ) យកសាច់ ស្បែក បន្លែ
លាយច្របល់ចូលគ្នា ច្រកចូលបំពង់ និងចាក់ទឹក រួចយកបំពង់សម្ងៅផ្នែកផ្តើនិងភ្នក់ភ្លើង
ហើយត្រូវបង្វិលបំពង់ជារឿយៗ (ប្រសិនបើមិនរុំបំពង់អ្នកស្ម័គ្របង្វិលបំពង់សម្ងៅជាប្រចាំ) រហូត
ដល់សម្ងៅ។ បន្ទាប់មក ត្រូវរង់ចាំឱ្យបន្លែ សាច់ឆ្អិនបន្តិច ទើបយកឈើបុកទៅបុកតិចៗឱ្យបន្លែ
ស្រុតចុះ ទើបបង់ត្រឿង ប្រហុក អំបិល បីចេង ប្រេងសណ្តែក និងបន្តបុក រហូតដល់បន្លែផុយ
រលួយ (ភ្នក់រសជាតិល្មមហើយ) យកបន្លែត្រួយ ស្លឹក និងជីវត្រប់មុខច្រកចូលបំពង់បន្តបន្ទាប់គ្នារួច
បុកច្របល់ឱ្យសព្វជាការស្រេច (រូបលេខ១៨)។

ដូចពោលមកខាងដើម បើទោះបីសម្បុកជាប្រភេទសម្បុកពេញនិយមរបស់ជន
ជាតិព្នងក៏ដោយ ក៏គេមិនសូវធ្វើញឹកញាប់ដែរ ដោយសារត្រូវចំណាយទាំងធនធាននិងពេល
វេលាច្រើន។ ពោល គឺគេច្រើនធ្វើតែពិធីជួបជុំប៉ុណ្ណោះ។ សព្វថ្ងៃ យើងឃើញអ្នកស្ម័គ្របានប្រើប្រាស់
បច្ចេកទេសថ្មី មករួមបញ្ចូលជាមួយការស្នែងប្រពៃណី ឧទាហរណ៍ ដូចបានរៀបរាប់ខាងលើថា
គេយកសន្លឹកអាលុយមីញ៉ូមមកប្រើប្រាស់ ដែលនេះជាបច្ចេកទេសថ្មីសុទ្ធសាធ ហើយស្តែងឱ្យ
យើងឃើញពីការវិវឌ្ឍផ្នែកវប្បធម៌របស់ជនជាតិភាគតិច ពោល គឺការទទួលយកវប្បធម៌ថ្មីមក
លាយឡំជាមួយវប្បធម៌ចាស់ ដើម្បីជាប្រយោជន៍នៃការបន្តវប្បធម៌ចាស់ឱ្យរុងរឿងទៅមុខទៀត។

អត្ថបទដោយ៖ សុខ ទីយារុដ្ឋ



រូបលេខ១-២៖ ជនជាតិព្នងទៅកាប់ឫស្សីដើម្បីយកមកស្នូសម្លត្រាវប្រូង ឬសម្លបុក



រូបលេខ៣-៤៖ បន្លែ និងសាច់ សម្រាប់ស្នូត្រាវប្រូង



រូបលេខ៥៖ គ្រឿងទេសប្បធឿន សម្រាប់ស្លត្រាវប្រូង



រូបលេខ៦-៧៖ ការស្លត្រាវប្រូង



2021/10/03 13:10

រូបលេខ៨៖ សម្លត្រាវប្រូង

AMS

អរិយធម៌ខ្មែរ
KHMER CIVILIZATION